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Břetislav Lebloch 

zastupitel za Dolněmčany, ředitel základní školy Horní Němčí 

 

Interview proběhlo v kanceláři ředitele v základní škole v Horní Němčí. Zpočátku 

rezervovaný respondent se rozpovídal. Chtěl vyhovět každé otázce, proto často odpovídal i na 

věci, na které otázka přímo nesměřovala. Respondent byl po pár minutách rozhovoru velmi 

otevřený. Rozhovor trval něco málo přes 60 minut. 

 

Bydlíte v Dolní Němčí? 

Ano. 

Jak jste dostal k práci v Horní Němčí? 

Přihlásil jsem se do konkurzu a uspěl jsem. Asi tak no. Já jsem pracoval někde jinde, tam 

jsem nebyl příliš spokojený. Bývalá kolegyně, se kterou jsem pracoval ještě na předchozím 

místě, tak mě upozornila, že je tento konkurz a opakovaně na mě tlačila tak dlouho, až se 

přihlásil. 

Jak dlouho bydlíte v Dolním Němčí? 

V podstatě od narození. 

Takže tam máte celou rodinu? 

Hmm, záleží na tom, jak to myslíte, celou rodinu… (smích) Jako rodiče tam bydlí. Bratr se 

odstěhoval do Krkonoš. 

Stýkáte se s bratrem často? 

Stýkáme se…no často…tak čtyřikrát do roka maximálně.  

Vaši přátelé bydlí hlavně v Dolním Němčí, nebo máte přátele i mimo? 

Mám většinu přátel mimo Dolní Němčí. 

Kde? 

No nejvíc asi v Uherském Brodě a přilehlých vesnicích, protože je to komunita horolezců, 

protože v Uherském Brodě je horolezecký oddíl. Já jsem horolezec, takže na to je to vázané. 

Ale mnozí z nich třeba po studiích už zůstali v Brně, nebo tam kde studovali, ale pořád jsme 

v kontaktu. Někteří z nich mají v podstatě trvalé bydliště v Uherském Brodě, ale bydlí… 

(zazvonil telefon) Takže jako z těch mladších, kteří skončili vysoké školy, tak jsou třeba 

teďka v Brně, takže nebydlí přímo v Uherském Brodě. 

Při jakých příležitostech se potkáváte? 

Při lezení. Na horách, na trénincích. Takto se většinou domluvíme. Oni se sem někteří vrací 

k rodičům, někteří jezdí třeba co 14 dní, takže dost často. 
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Komunikujete i jinými prostředky než jen třeba osobním setkáním? 

Určitě. Máme webové stránky, máme na facebooku nějakou tu skupinu uzavřenou jenom pro 

ten oddíl. A zatelefonujeme si, když je něco potřeba. 

Říkal jste, že máte kamarády hlavně mimo Němčí, ale přesto, potkáváte se s lidmi z Dolního 

Němčí? 

Ano, určitě, potkáváme se se sdružením, které jsme založili ohledně voleb, takže s těmi lidmi 

se setkávám. S některými víc, s některými míň. Pak se setkávám samozřejmě s vedením té 

obce, protože jsme předseda komise životního prostředí, takže řeším věci, které na mě, nebo 

ke kterým chtějí, abych se jako komise, takže s tou komisí. Při zastupitelstvech. Mám ve škole 

děti, takže i tam se potkávám s těma lidma. 

Chodíte i na ty akce, které probíhají v Dolním Němčí? 

No chodím poměrně málo. Jakože hodně si vybírám, kam půjdu. Ten důvod je jasný, já 

trávím většinu času venku. Teďka jedna členka komise začala pořádat odborné přednášky 

s léčivou krajinou a dřeviny, takže toho se snažím, a pokud jsem v Dolním Němčí, tak se toho 

účastním, protože to je věc, která mě zajímá. 

Kromě horolezeckého jste členem ještě nějakým spolků? 

Ne, myslím, asi… To je v rámci Sokola. Jsem členem Sokola a Českého horolezeckého 

svazu, protože jinak žádných spolků v Dolním Němčí členem nejsem. Jo, ještě jsem členem 

toho včelařského spolku. To je spolek v Nivnici, sdružuje včelaře tady ze širokého okolí, má 

velkém množství členů. Tam s těma včalařema se taky moc nesetkávám, z toho důvodu, že to 

děláme s otcem to včelaření, tak o jezdí pravidelně na schůze a informuje mě, co se děje nebo 

tak, a když já si třeba něco načtu, tak mu to řeknu, aby to tam mohl předat nebo tak, ale já 

nemám čas tam prostě jezdit. 

Vy jako Sokol máte nějaké webové stránky? 

Skol má svoje webové stránky a my jako oddíl máme svoje, které jsme si vytvořili vlastní 

jako na platformě blogu, aby to bylo jednoduché a s tím, že máme prostě svoji doménu. Tu 

jsme si zaplatili, aby ta adresa byla jednoduchá. 

Když se teda moc neúčastníte akcí v Dolním Němčí, kam jezdíte za kulturou? 

Za kulturou? No tak do divadla chodím strašně málo, chtěl bych víc, ale nemám kdy. No tak 

na dovadlo chodím třeba do školy na svého syna. Pak tady ve škole chodím s dětmi do 

divadla, když máme nějaký kulturní program pro ně. Do kina si občas zajedu. Hradiště, Brod, 

Zlín. A vzhledem k tomu, že se teď poměrně často vyskytuju v Ostravě, tak si zajdu i tam 

občas do kina. Chodím na nějaké koncerty, ale to jsou většinu velké kapely, takže ne nikde 
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tady v místě, takže jezdím pryč. Ostrava, Brno, Piešťany, když tam byl festival na letišti nebo 

do Brodu na ty pivní slavnosti. 

Teď bych se rád věnoval oddílu, který probereme trochu detailněji. Jak komunikujete 

s rodinou? 

Tak jako normálně, prostě si všechno řeknem… (smích) Tak jako s manželkou komunikuji 

přes mail. 

A s bratrem třeba? 

S bratrem si většinou zavoláme, na nějaké mailování to moc není, ale když si třeba něco, co je 

lepší to poslat, nějaká příloha, když to tak řeknu, která se do toho telefonu říct nedá. Jinak si 

ale zavoláme. Teď si voláme poměrně často. 

Jaký máte k chytrým technologiím typu chytrých telefonů a facebooku, máte třeba 

facebookový profil? 

FB profil mám. No jako z hlediska je to jako, používám ho jako komunikační kanál, to 

znamená jako dobrý kontakt na ostatní. Na mail mi přijde něco, že mi někdo napsal, že se 

objevila nějaká nová zpráva třeba ve skupině toho horolezeckého oddílu. V Ostravě, kde 

teďkom jezdím studovat další školu, taky máme skupinu těch studentů, kde máme zase 

nějakou uzavřenou skupinu, takže i z tohoto hlediska to považuji za dobré. Chytré telefony… 

nevyužívám a … nevím… tady mám tablet. Jako ne že bych se tomu bránil, ale zase jako je to 

tak, že je pro mě lepší mít malý telefon, který schovám, než mít velký telefon… 

Jak využíváte tablet? Hlavně na internet? 

Tablet hlavně na internet, ale jako využívám ho hlavně, když cestuju, protože je to menší než 

počítač, takže ho prostě dám do obalu někde do batůžku, a když třeba někam letím, tak je to 

takové jako že… já jsem nejraději, když se od práce a komunikace odstřihnu úplně, ale ono to 

nejde, takže pro strýčka Příhodu si to beru, a z hlediska toho internetu je to dobrej, protože mě 

zajímá třeba počasí, takže se na ně podívám… Ale jako že by to bylo tak, že bych musel za 

každou cenu u sebe, když někam jedu, něco mít jako tablet nebo počítač, mobil, tak to není. 

Jsem schopen být bez toho i měsíc. Akorát pak se zblázním z toho, co mi tam všechno přijde. 

Vy jako zastupitel, jakým způsobem se dozvídáte o novinkách, co se děje v obci? 

Tak vzhledem k tomu, že se nám podařilo prosadit to, aby zastupitelům byly naprosto 

automaticky zasílány ty nejzásadnější informace, které jsou pro zastupitele důležité, to 

znamená výstupy nebo zápisy z rad, protože já nejsem v radě, a zápisy ze zastupitelstev 

včetně usnesení, tak to mi přichází mailovou poštou. Potom sleduju web obce Dolní Němčí a 

vím, že teďkom se rozbíhá nějaký projekt, kde mají vlastně všechny ty spolky mít nějaké 

místo, kde spolu budou komunikovat a plánovat si akce tak, aby nedocházelo ke křížení těch 
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akcí. Vlastně potom se stává to, že si ty akce vzájemně kradou ty účastníky. Což považuju za 

velice dobré, protože to bude přístupné pro lidi z webu obce, takže si myslím, že to jako je 

fajn. Pro mě trošku třeba věc, kterou vůbec nesleduju ani nechci sledovat, je facebookový 

profil obce. Je to taková žumpa trochu no… 

Myslíte příspěvky lidí? 

Ano, ano… Jakože ta obec tam samozřejmě dává, snaží se lidi informovat, ale je umožněno 

těm uživatelům toho se ke všemu vyjadřovat a bohužel ten internetový prostor je dostatečně 

anonymní, nebo ti lidi se cítí dostatečně schovaní za nějaké profily typu „Spokojený 

občan/Nespokojený občan“, to se trochu… (smích) To jsem navštívil asi dvakrát a nikdy jsem 

se k ničemu ani nevyjádřil, protože to považuju za… teda pokud by to mohlo fungovat jako 

profil, na které obec informuje v podstatě stejně jako na těch stránkách, tak by to bylo fajn, 

ale tady toto komentování, to anonymní, to nemám moc rád. Je to opravdu žumpa… Ti lidi 

jak se cítí, že na vlastně nikdo nemůže, tak jsou schopní tam napsat úplně cokoliv. 

Takže si lidé v Dolním Němčí vytvářejí falešné profily? 

Určitě ano… Tak pokud si někdo vytvoří profil „Spokojený občan“, tak to asi není… (smích) 

Byly tam různé věci, já si to všechno nepamatuju… (smích) Tak to je určitě falešný profil.  

Je jich tam hodně? 

Tak vlastně když jsem tam byl, to je asi několik let, když jsme řešili něco kolem těch voleb 

v tom sdružení, které jsme založili kvůli těm volbám, tak jsem řešili, že se tam něco objevuje, 

tak jsem se tam šel podívat a řekl jsem, že už tam víckrát nepůjdu, že už to nemá smysl. Tak 

já nevím, jestli jich tam bylo pět, šest profilů, které určitě nikomu nepatřili, i když tam bylo 

pár jmen, teda že se to zrovna nejmenovalo „nějaký občan“, ale bylo to jméno, tak to jako 

určitě nikomu nepatřilo… jako konkrétně, že by se to jméno dalo přiřadit konkrétní osobně, 

tak to určitě podle mě nebylo. Ale jinak si myslím, že ten FB může být dobrý, pokud k tomu 

lidi přistoupí dobře. Tady ve škole máme taky stránky, které jsou dělané taky na platformě 

blogu. Ten důvod je jednoduchý. Nic to nestojí a je to pro všechny jednoduché, tady nikoho 

nemusím zaučovat, protože to funguje jako Word v podstatě… takže jsem taky jenom 

zakoupil doménu. Ale zároveň s tím jsem udělal teda FB profil školy, kde prezentujeme i tady 

a máme tam poměrně širokou základnu přátel, kteří to sledují, a protože tam nedochází 

k žádným divokým komentářům, tak je to v pohodě. Ale v momentě, kdy by to mělo 

sklouznout k něčemu podobnému, tak to asi zruším… 

A ozývají se tady ty hlasy i třeba mimo facebook? 

Tak třeba tady v obci Horním Němčí byla diskuze na internetových stránkách normálních těch 

bývalých a tak vím, že jako už to potom došlo tak daleko, že to dokonce začli promazávat. 
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Ale ono vždycky tak když se to otevře a je to myšleno dobře, tak se to potom jednoho 

krásného dne proti těm lidem obrátí. Proto třeba já, když dělám ty internetové stránky, tak 

všechny ty příspěvky, které dáváme, tak jsou bez možnosti komentářů. Jako to myslím 

teďkom ty školní stránky. Co máme ty stránky horolezci, tak tam je nám to jedno, co nám kdo 

řekne, to nás moc netrápí… (smích) 

Setkáváte se i osobně s takovou negativní odezvou na to, co se děje na obci? 

Ano, tak určitě setkávám, no… Setkávám se i s tím, že lidi kritizují věci a občas jsou to i 

takové věci, že občas přemýšlím, jestli je někdo schopen s tím něco udělat. Protože větru a 

dešti se poručit nedá. Ale tak jako jo lidi jsou kritičtí, to není na škodu, protože když lidi 

kritizují osobně, tak si za tím stojí. Těžko když někdo kritizuje jenom, jako že chce dělat 

dusno, tak přijde a řekne někomu osobně. Navíc když teď působím jako zastupitel, tak je 

zcela logické, že lidi přijdou a řeknou „to se nám nelíbí, nebo my jsme to chtěli jinak“, ale 

jinak mám pocit, že co se týče toho života v obci, nebo politiky, tak to lidi moc nezajímá. 

Tam je asi skupinka deseti lidí, kteří se o to zajímají, ale to je ze tří tisíc obyvatel hrozně 

málo. Ti chodí na každé zastupitelstvo, kde mají nějaké vystoupení a bojují za práva všech a 

… a za to, aby zemědělci zabránili rostlinám pylovat a podobně. Ale jako zase aspoň je to tak, 

že k tomu mají ten aktivní přístup, zatímco ostatní to možná někde nad pivem kritizují, ale 

nechodí, takže nevím, ale zcela určitě to tak bývá. Ten bod, kdy se o to ti lidi začnou zajímat, 

je poslední zastupitelstvo před volbama. To je ten sál tak narvaný, že ten sál praská ve švech. 

Kromě těchto médií čtete nějaké noviny nebo sledujete zprávy? 

Noviny čtu. Kupuju si Mladou Frontu… ale jenom čtvrteční. To si kupuje moje žena, já si je 

občas přečtu. Na zprávy se dívám, když mi to vyjde, když mám čas. Občas se mi stane, že to 

nestíhám, ale nějak mě to netrápí. Spoustu informací bych byl rád, kdybych je vůbec neslyšel, 

takže… (smích) 

Využíváte i internet k hledání zpravodajských informací? 

Tak jako když přijdu do školy a zapnu si ten počítač, tak mi tam prostě naběhne seznam a 

novinky.cz, ještě sleduju ten místí deník, tak se podívám, ale spíš jen na nadpisy, když mě to 

zaujme, tak si to přečtu. Asi takhle… Jako ž bych si rozklikl a dvě hodiny si tady četl každý 

článek, to ne. Když se tam objeví něco, co mě tam zajímá, tak si to přečtu, ale to se stává tak 

jednou za týden. 

Čtete i místní noviny? 

Dobré ráno s kurýrem… jako jo, přečtu si to, ale většinou mě to zajímá jen v momentě, kdy 

jsou ty články nějak zajímavé. Když třeba vím, že tam má vyjít něco zajímavého, tak si ty 

noviny koupím. Tak asi tak… Ale že bych si je kupoval furt, to ne. 
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A obecní zpravodaj? 

Obecní zpravodaj ten čtu no… Ten čtu vždycky docela podrobně. 

Nyní bych přešel k oddílu, který se věnuje vašim politickým aktivitám, protože jsem věděl, že 

máte stranu Dolněmčané… 

No to není ani strana, spíš sdružení nezávislých kandidátů. 

Jak jste se k tomu dostal? 

Oslovil mě jeden z asi zakládajících členů toho asi hnutí, které na začátku nebylo vůbec 

politické. Spíš to bylo o tom, že se snažili nějakým způsobem informovat jinými kanály, nebo 

nějakou jinou platformou, informovat lidi o dění v obci, publikovali nějaké své názory na 

věci, které se dějí, a tak nějak se z toho vykrystalizovalo to, že by asi mohli vytvořit nějakou 

protistranu… jako konstruktivní k tomu současnému … no vlastně to zůstalo stejné… vedení 

obce. No a začali na to shánět lidi. S jedním tím člověk jsem se nějakým způsobem znal a on 

za mnou přišel a zeptal se mě, já jsem o tom popřemýšlel a pak jsem si řekl, že vlastně ani 

nemám nějaké velké šance zvítězit nebo se tam dostat, tak jsem mu řekl, že jo… (smích) No a 

tak nějak mě prostě zvolili… 

Asi špatný průzkum veřejného mínění… 

Tak jako v Dolním Němčí se volí v první řadě podle rodinných klanů a já tam žádné rodinné 

klany nemám. Matka je ze Znojma, otec z Brna, i já mám místo narození ve Znojmě, takže já 

jsem přistěhovalec a žádné rodinné klany tam nemám. Takže pokud jsem dostal nějaké hlasy, 

tak jsem je dostal jako z nějakého … jako určitě ne takovým způsobem … tam se takhle volí. 

Ale je pravda, že jsme chtěli nějakou alternativu a ne všichni byli spokojení s tím, jak se to 

děje. Si já myslím, teda… A protože chtěli nějakou změnu a chtěli, aby to bylo konstruktivní, 

tak třeba proto mě vytáhli z toho čtvrtého místa, protože já jsem byl až na čtvrtém místě na té 

kandidátce. Nikdo jiný z toho našeho seskupení se tam nedostal. 

Čemu tedy přisuzujete to, že jste uspěl? 

Opravdu to nevím… Protože se málo účastním veřejného života. Měl jsem pocit, že mě lidi 

skoro neznají. Ale mě upozorňoval jeden ten člověk, se kterým jsem byl kamarád skoro od 

malička, protože jsme bydleli naproti, který se mnou byl v tom sdružení, ať to nepodceňuju, 

že ti lidi to jako, že možná se s nimi možná nestýkám, ale že jsem ředitel školy a podobně, 

takže to hraje asi taky roli. A nejspíš to tak bylo. Nějaké známe tam má, ale i kdyby mi 

všichni ti dali hlas, tak by to nestačilo, takže jsem zřejmě nějakým způsobem oslovil nějaké 

širší spektrum lidí, nevím proč… 

Kolik jste měl hlasů? 
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To nevím… To bych se musel podívat do Českého statistického úřadu… (smích) Ale myslím 

si, že jsem měl těch hlasů z těch patnácti kandidátů, že jsem skončil, tedy z těch patnácti 

zastupitelů, že jsem skončil  na čtrnáctém místě. 

Co chcete konkrétně změnit, nebo jaké je to vaše hlavní pole působnosti v tom zastupitelstvu 

v Dolním Němčí? 

No tak … Jsem předseda komise životního prostředí asi proto, že jsem to vystudoval, že jsem 

vystudoval ochranu a tvorbu životního prostředí, i když jsem to teda nikdy nedělal, ale přeci 

jenom člověk k tomu nějaký vztah má. Mým prvotním zájmem bylo to, aby se ta obec stala 

maximálně transparentní. A myslím si, že to, že jsme je dotlačili STAN k tomu, protože v té 

radě jsou momentálně čtyři zástupci STANu a jeden zástupce za KDU-ČSL, abychom je 

dotlačili k tomu, že mají být všechny ty věci zveřejňovány na internetu, tak už to je prostě 

obrovský úspěch, protože deset let zpátky ať kdokoliv cokoliv nakousl, tak to prostě nešlo… 

A tím, že jsme nějakým způsobem vytvořili s KDU-ČSL a tím sdružením Vaše nová volba, 

kteří mají jednu zastupitelku, a našim sdružením nějakou opozici, kde je nás teda pět. A i tím, 

že nechceme za každou cenu něco bourat a házet jim klacky pod nohy za každou cenu, spíš 

chceme, aby to bylo nějaké konstruktivní, tak se nám to povedlo. Třeba toto, že se nám 

povedlo, tak to považuji za obrovský úspěch, protože to před tím, když jsem chodil na 

zastupitelstva a chtěli jsme to, tak to prostě nešlo a tisíce výmluv, proč to nejde, a najednou to 

jde. Takže i třeba tato věc je pro nás důležitá. Další věc, která pro nás byla důležitá, bylo 

hospodaření s obecním majetkem, protože obec třeba nakupovala pozemky hrozně pod cenou 

a pak je prodávala za odhadní ceny… a občas ještě prodala někomu… oni si třeba stanovili 

před deseti lety, že budou prodávat za nějaké ceny nějakým usnesením toho zastupitelstva 

před deseti lety, ale občas se stávalo to, že tyto pravidla porušili a někomu to prodali ještě 

levněji. Potom se nabízí otázka, jak to bylo ve skutečnosti, kolik za to ten člověk zaplatil do 

obecní pokladny a kolik do něčí kapsy… Já nechci nikoho z ničeho obviňovat, protože na to 

nemám důkazy, ale je to takové, že to ti lidi vidí a nelíbí se jim to, takže jsme zase docílili 

toho, že obec bude hospodařit tak, že všechny prodeje obecního majetku, všem budou 

předcházet znalecké posudky… ale když se prodává zemědělská půda, tak to samozřejmě není 

třeba, protože tam se prodává podle bonity, ale tohle je třeba z mého hlediska jedna z věcí, 

kterou jsme chtěli v tom programu prosadit. A teď jako předseda té komise životního 

prostředí se snažím, aby, a v podstatě to dělají všichni ti členové, kteří tam jsou, aby se 

v Dolním Němčí přestalo mohutně kácet stromy, protože z mého pohledu ekologického je 

Dolní Němčí na poušti, tam není nic, žádné stromy a dneska lidem vadí, že ze stromů padá 

listí a jehličí, tak to už je na mě moc… Ale je taková snaha, že je jasné, že je třeba některé 
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stromy pokácet, protože jsou třeba nebezpečné, ale tlačit na to, aby byly náhradní výsadby a 

aby se to dělalo opravdu, jak to je v tom zákoně 114, že existuje ta povinnost, teda že může 

majitel pozemku, kterým je v podstatě obec, uložit povinnost tomu, kdo to chce vykácet, i 

když je to na jeho pozemku, ta mu může uložit povinnost udělat náhradní výsadbu… Řešit ty 

věci, kdy lidé kácí na černo, i na vlastních pozemcích vykácí dřeviny, rostoucí mimo les, 

vzrostlé, potřebují povolení, neudělají to. Tyto věci se snažíme nějakým způsobem tlačit před 

sebou. Plus bychom chtěli vychovat obecní pracovníky k tomu, že když už ošetřují dřeviny, 

tak aby je nezabíjeli, ale aby je ošetřovali. Ale oni furt na ty přednášky nechtějí chodit… 

(smích) 

Jaký vztah se starostou? 

Pracovní… (smích) Pracovní vztah. Jinak bych to nenazval. 

Rozumíte si v politice, nebo jste úplně proti sobě? 

Proti sobě určitě nejsme. Já to říkám pořád. Ať to dělá pan starosta dál! Nedělá to první den, 

už je naučený, ale občas je naučený až moc, proto je potřeba, aby za ním stál ten hlídací pes a 

občas ho kousl do zadku. To je to, s čím jsem do toho šel. Já nemám žádné ambice dělat 

starostu nebo něco takového, protože vím, jaké to bylo, když jsem tady začínal (ve škole), to 

jsem nevěděl ani, kde je tady záchod. A to není ani tak dávno… 

A s kým tedy hlavně spolupracujete na obci? 

S KDU-ČSL, kontaktní osoba je pro nás jako pro komisi místostarosta, takže s tím hodně 

spolupracujeme. Jsem rád, že jsme ho dokázali přesvědčit, že opravdu padající listí není 

nebezpečné životu ani nic podobného, takže pak sám pošle ty lidi někam a nemusíme už nic 

řešit. Ale občas ti lidi trvají na tom, že tu žádost podají. Když něco člověk potřebuje, tak 

normálně s běžnými zaměstnanci úřadu, ale jednáme i se starostou, některé věci 

projednáváme přímo s ním. Místostarosta je tam nový, takže z toho má tu hlavu obrovskou a 

bude mu to trvat ještě chvíli, ale to není, že bych ho kritizoval, to je úplně normálně věc, že 

mu to zabere třeba ještě půl roku, než se to vše naučí, to je běh na dlouho trať. 

Opozice se nějak scházíte? 

Scházíme se většinou před zastupitelstvem. Teďkom včera vzhledem k tomu, že 

zastupitelstvo bylo mimořádně svolané na tento termín, mělo být až v červnu, ale bylo to 

z toho důvodu, že jsme dělali nějaké směny pozemků s krajem, kraj to potřeboval co nejdřív, 

tak to bylo mimořádně, takže i někteří členové té opozice nemohli dorazit, ale jinak se určitě 

vždy sejdeme minimálně jednou před tím zastupitelstvem v nějakém takovém horizontu 

týden, čtrnáct dní a prodiskutujeme si to, co se tam bude probírat. Teďka když už máme 

k dispozici všechny ty zápisy z jednání těch rad, tak je to mnohem jednodušší, můžeme si říct, 
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co se nám tam nezdálo, každý z nás tam dělá trošičku něco jiného, takže si můžeme přednést 

ty naše názory. Snažíme se spolu spolupracovat. Vidím to i tak, že nám je jasné, že nás STAN 

může vždycky při hlasování převálcovat, ale už když to tak hlasování skončí 10 proti 5, tak to 

nějakým způsobem vypovídá o tom, že asi ne všichni s tím souhlasí. Navíc mám pocit, že 

někteří k těm věcem, které se nám podařilo prosadit, bylo nutné podpory některých členů toho 

STANu, pokud oni by tomu starostovi, který je šéfem té strany, když to tak řeknu, neřekli, že 

by to teda taky tak chtěli, tak by se to nikdy nestalo. Ale k tomu bylo zapotřebí trochu zatlačit, 

protože sami by to neudělali. Pokud bychom na ně netlačili, tak se to nestane. Takže se 

scházíme i proto, abych si dohodli, jak budeme postupovat potom na tom zastupitelstvu, jestli 

je tam třeba něco pro nás tak zásadního, že to nepodpoříme a podobně. 

Jaká je vaše role v Dolněmčanech? Jste předseda… 

Nemá žádného předsedu. Je to na takové dobrovolné bázi, takže kdo chce, tak… já jsem teda 

ještě před tím, než jsem věděl, že se tam dostanu, říkal, že by bylo dobré, kdyby … ať to 

dopadne jakkoliv, tak že se to pokusit nějak udržet, třeba se poučit z toho, jak to dopadlo, i 

kdyby se tam třeba nikdo nedostal, s tím, že máme šanci, protože to seskupení vzniklo dost na 

poslední chvíli, nebo ta konečná kandidátka, vlastně kdo tam bude, že máme šanci se z toho 

do těch dalších voleb poučit. Takže já momentálně spíš funguju tak, že se snažím ty, kteří 

zůstali, ještě neodpadli, protože velká část řekla, že už se angažovat nebudou, tak se je snažím 

informovat o tom, co se děje, jakým způsobem se to děje, případně jestli oni nemají nějaké 

připomínky, tak je brát nějak na vědomí a snažit se je přenášet i na starostu, místostarostu, jak 

se to bude řešit, co by se s tím dalo dělat… A případně svolávám nějaké naše schůze, zase 

scházíme se většinou před tím zastupitelstvem a snažíme se nějakým způsobem říct některé 

věci, třeba to, co chceme prosadit, jak v tom budeme postupovat. Bohužel musím říct, že 

jakoby ten okruh těch spolupracovníků se neustále zužuje, což přičítám částečně tomu, že 

někteří neunesli ten neúspěch a těch jiných vůbec nevím, s jakou vidinou do toho šli. Pro ty to 

skončilo hned po volbách. Takovýmto způsobem ti lidé odpadají… Ale je tam pár lidí, o které 

se můžu opřít. Je to pro mě důležité hlavně proto, abych slyšel jejich názory. Já si nedělám 

žádné nároky na to, že musím být vždy pravdu… Pro mě to je z tohoto hlediska důležité, aby 

tam ti lidi zůstali. I jako nějaká zpětná vazba, oni mi potom řeknou „no tys to teda dobře 

zmastil jako…“ 

Kolik vás je? 

Momentálně zůstalo tak pět lidí včetně mě. Na začátku nás bylo určitě něco přes dvacet. 

Z toho se musela vykrystalizovat nějaká kandidátka a tam už někteří odpadli… ne všichni ti, 
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kteří se na to kandidátku nedostali, odpadli, ale někteří už odpadli na tom, že nebyli na 

kandidátce. 

Zkuste odhadnout, jaká je role vašeho uskupení v obci? Jak ho lidi vnímají? 

No tak… Vzhledem k tomu, že ty osoby, které to zakládali, ne všechny, jsou už dost 

provařené v té dědině, tak to není vždycky úplně pozitivní. Určitě je to způsobené tím, že ti 

lidé mají za sebou nějaké své kontroverze z minulosti… Proto jsem už některým řekl, když se 

sestavovala kandidátka, že by neměli být na první místě, protože to bude věc, která nás 

pohřbí, když oni tam budou, tak byli až druzí a třetí no… Poté určitě do určité míry hraje roli 

také to, že se to uskupení rozpadlo, že v podstatě už přestalo fungovat, oni fungovali ty 

stránky Dolněmčané, ten jeden člen, který od nás odešel, měl to na starosti, tak my nejsme 

schopni se s ním domluvit na tom, aby to na nás převedl. A zakládat novou doménu nám 

přijde kontraproduktivní, protože ta doména byla zaběhlá, publikovali na ni i lidé, kteří 

s politikou neměli vůbec nic společného, nějaké zajímavé věci, názory a podobně, a to 

považuju za takové trošku, že je to škoda, že to vlastně tomu hnutí ublíží, pokud s tím 

nedokážeme nic udělat, nevím… A jak nás jako celkově vnímají? Těžko říct no… 

A ten člověk, co spravoval ty webové stránky, odešel z jakého důvodu? 

Spravoval je jeho sny, abych to uvedl na pravou míru… Odešel proto, že jsme se po těch 

volbách nedohodli. On to považoval za totální fiasko. Pro něho to bylo totální fiasko. Z mého 

pohledu je jeho styl příliš agresivní. On by nejradši na každém zastupitelstvu na všechny půl 

hodiny křičel… I když musím říct, že včera mě velmi mile překvapil, že byl poměrně málo… 

že byl věcný hlavně. On si prostě nese z minulosti problém, který tam vznikl s bioplynkou 

v Dolním Němčí, a on byl prostě obrovským odpůrcem toho a myslím, že si tím nadělal velké 

množství nepřátel, hlavně tím přístupem, on je takový, že nejde daleko proto, aby někomu 

řekl hodně peprného. Takže to jeho vystupování není úplně nejlepší a to je prostě taková věc, 

kterou já nemám moc rád, takže když mi něco takového několikrát řekl, tak jsem mu teda taky 

z plných plic něco řekla a to on teda nezvládl. Řekl, že končí, já jsem řekl dobře, já tě tady 

držet nebudu… Což je škoda, protože on zase přináší dobré nápady, jeho problém je jeho 

prezentace. Nejsou to bezmyšlenkovité věci, ale bohužel on to nedokáže správně podat. 

Takže to není diplomat… 

Tak jako člověk někdy nemusí být diplomat, ale zároveň to nemusí být hulvát. Jakože být 

tvrdý v tom jednání, ale on je prostě někdy fakt jako hulvát. Že vyloženě sprostý na lidi a 

sprostým způsobem někoho pomlouvá, tak to je takový… 

Je stále aktivní? 
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Ano, je, pořád chodí na zastupitelstva a pořád si to nahrává na kameru… Já jsem rád, že tam 

chodí. Já proti němu nic nemám, mně akorát tady toto vadilo, že neustále jakoby… on by totiž 

chtěl, abychom všichni byli takový jako on, což jsem prostě nedokázal… (smích) Být takový 

agresivní… mně by nevadilo, že agresivní, mně vadí, že je sprostý. 

Proč si myslíte, že vám nepustí ten web? 

Nevím… Neznám ten důvod. Těch jednání s ním bylo už několik. Dokonce s ním ty jednání 

jsem nevedl ani já, abych ho teda nedráždil, ale nevím, proč to tak je… Jestli je to pro něho 

tak… jestli se ho to všechno tak hrozně dotklo (smích). Mně to přišlo, že mu nejvíc vadí to, že 

neuspěl, ten jeho neúspěch. 

Ten web ještě nějak funguje, aktualizuje tam ty informace? 

Co vím, tak poslední… můžu se podívat teď rychle, ale myslím, že tam není žádná novinka. 

(dívá se na internet) No tak vidím, že tady přidali záznam ze zastupitelstva obce, to co 

nahrává… Ale v podstatě tím, že k tomu nemáme přístup a chtěli bychom, tak se uzavřeli ty 

kanály lidí, kteří tam publikovali další věci. To mi přijde škoda. Já jsem jako si myslel, že 

pokud by to hnutí chtělo jít do voleb znova, tak že toto by byl ten nástroj, že takto by se 

prezentovalo, co jsme dokázali prosadit, že ty věci, co jsme si napsali do toho programu, že ta 

obec bude transparentní, že hospodaření s majetkem bude lepší, to jsou ty věci, které se nám 

ne třeba úplně, ale částečně teď třeba povedlo, a to beru jako obrovské pozitivum.  

Mně přijde zvláštní, že nedovolí, aby se o vašich úspěších nedozvěděli lidé v obci, čímž je 

vlastně sám proti sobě, jelikož je pravděpodobně chce taky… 

Já nevím… vážně nevím, co vám mám na to říct. Ten web se jmenuje Dolněmčané.cz a naše 

hnutí se jmenuje Dolněmčané, takže jakákoliv jiná doména je pro mě nesmysl. Je to vlastně 

jen o převedení domény… Dokonce jsme měli už i domluvené člověka, který by nám to 

zadarmo postavil, převedl tam ty informace, alespoň ty nejzákladnější. Takže nevím no… 

Nevím, proč to tak je. S ním je těžké i mluvit. Že i když s ním mluví další lidi, tak on po dvou 

minutách vybuchne jak čertík… (smích) Ono to totiž dřív nefungovalo jako web toho 

sdružení, ale jako takový veřejný web, kde se mohli publikovat názory i třeba lidí, kteří s tou 

politikou nechtěli mít nic společného, kteří prostě měli pocit, že mají co říct těm ostatním. 

Nebo vysvětlení některých postupů, proč se třeba z hlediska zákona postupuje tak a tak, 

prostě tam byly takové zajímavé informace pro ty lidi. A myslím si, že to lidi docela 

sledovali. Dokonce byl vytvořený i facebookový profil, kde to tedy fungovalo jako žumpa, i 

když to tak bylo v podstatě u všech sdružení. Profil STAN teda vystupoval jako facebookový 

profil obce… Aspoň z mého pohledu teda. Možná že STAN to vidí jinak… (smích) 

Nerozumím, proč to nechce pustit. Třeba chce založit nové sdružení. 
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Jste spokojený s tím, jak je obec vedená? 

No kdybych byl úplně spokojený, tak do té kandidatury nejdu. Jako nemůžu říct, že jsem 

úplně spokojený, to v žádném případě. Ale zase nejsem úplně nespokojený. Dělá se spousta 

věcí, to je fakt. Ty investice jsou. Na druhou stranu dneska všichni víme, že to není zas tak 

složité, že pan starosta zavolá nějakému svému známému, kontaktu, který to zařizuje, nějaká 

firma a řekne „potřeboval bych nový parky, jsou na to nějaké dotace?“, takže on to zase tak 

velký zázrak není, ale je dobře, že se to děje, že se to dělá. Druhá věc je potom to, jak se to 

dělá, jak probíhají výběrová řízení nebo probíhaly do teď, protože teď deklarovali, že to za ně 

budou dělat nějaké nezávislé firmy. Ta nezávislost je stejně vždycky v uvozovkách… Takže 

tam byla realizována spousta projektů, ale ještě před tím, než byly realizovány, tak mělo dojít 

k veřejné diskuzi, prostor odborným komisím, aby se vyjádřily, jsem přesvědčený o tom, že 

spousta věcí, které byly realizované, slouží, ale mohli být realizované lépe. Spousta věcí je 

s chybama. Třeba když před školou jsou naučné panely k rostlinkám a je tam fotka (nějaké 

kytky) a pod tím je napsané orchidej, tak kdo to dělal? Informační zdroje wikipedie.cz, tak 

nazdar no… Nebo týká se to třeba i cyklostezek. Všichni jsou rádi, že se vybudovaly 

cyklostezky, taky rád jezdím kole, ale to, co se kolem toho dělo, jak se vykácely aleje, že není 

prostor kolem cyklostezek pro sázení stromů, tak pro mě jako pro cyklistu je teď úplně jedno, 

jestli jedu po silnici, nebo cyklostezce, ten pocit je úplně stejný. Jako kdyby tam bylo něco 

vysázeného, tak je někde úplně jinde. Cyklostezky jsou nalepené na cestu… Ale kdyby obec 

otevřela diskuzi a řekla, že tudy nemůže vést cyklostezku, protože je problém s výkupy 

pozemků, tak ta veřejnost to třeba pochopí… Když ta komunikace bude, bude to mnohem 

lepší. Je mi jasné, že ta diskuze nemůže být u všeho, občas se prostě musí udělat něco, že se to 

řekne „bude to takhle a hotovo“, to by se taky mohlo stát, že by se na ničem nedomluvilo… 

Ví o těch problémových zakázkách i občané Dolního Němčí? 

Diskutuje se o tom, hlavně třeba díky tomuto projektu Dolněmčané.cz, kde na spoustu věcí 

poukazovali, ale teď se to neděje, protože ty stránky umřely. Ale lidé o tom mluví, vystupují 

za to i na tom zastupitelstvu. Ale je to takové, že teď, když jsou cyklostezky hotové, tak říct 

„vysaďme tam něco“, to už je úplně zbytečné. Právě tady chybí to, co mělo stát ještě před tím, 

než se ten projekt rozjel, měl být dán prostor té veřejné diskuzi. Třeba co se týká té 

cyklostezky, tam měla diskuze proběhnout. Cyklostezka, kterou budou využívat lidi, budou 

po ní jezdit, tam by to chtělo přece jenom, aleje jsou z hlediska krajinného rázu nějakou 

tradiční záležitostí a s největší pravděpodobností je vysázela Marie Terezie, která to udělala 

čistě rafinovaně, aby vojáky nakrmila, protože byly většinou ovocné aleje. 

Jakým způsobem se tyto informace dostávají k lidem ve vesnici? 
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No mi teď právě děláme ty přednášky, kterých se účastní i Petr Slinták jako předseda nějaké 

té osvětové komise, dovezl do Dolního Němčí tu výstavu o Karpatech. Mně jako komunikační 

nástroj slouží ten obecní zpravodaj, kde píšu nějaké články, co se týká kácení dřevin a 

podobně. Snažím se, aby ty články nebyly takového toho charakteru „paragraf ten a ten říká to 

a to“, ale aby byly trošku takové filozofické, takže si sem tam půjčím něco od nějakého, kdo 

řekl něco hezkého o stromech, aby to ti lidi pochopili, protože v těch Dolněmčanech je 99 % 

lidí věřících, nebo se aspoň tváří, že jsou věřící, tak by jim to mohlo trochu otevřít oči, když 

to není takové jenom technické. Tak to beru jako důležitý komunikační kanál, protože ten 

zpravodaj všichni čtou. Myslím si to proto, že když ten zpravodaj někdo omylem nedostane, 

tak ti lidi okamžitě přiběhnou „jak to, že už Maňa má a já nemám“, takže dostanou na obci 

zpravodaj druhý… Jakože asi by bylo příjemné, kdyby prostor na stránkách obce byl 

využitelný tady na toto, na druhou stranu chápu, že ty obecní stránky mají sloužit především 

jakémusi úřadu. Vzhledem k tomu, že ten zpravodaj vychází čtyřikrát do roka, tak je to na tak 

malou vesnici dost často, a ty informace, které tam třeba já předávám, tak není nutné, aby … 

ty jsou v podstatě nadčasové, takže není nutné, aby se zveřejňovali hned. 

Chodí lidi na zastupitelstvo? 

Jak jsem říkal, v počtu tak do deseti lidí pravidelně, většinou pořád ti samí. A když je před 

těma volbama, tak je ten sál přeplněný. 

Máte ve vesnici třeba nějaké informátory, drbny, zpravodaje? 

To je věc, která jde mimo mě, takže … (smích) Určitě tam někdo takový je, jak to bývá na 

dědině, že na jednom konci někdo přejede trabantem a druhém má Ferrari, ale jako určitě jsou 

lidi, že když potřebují informaci, tak ví, koho se mají zeptat. Ale popravdě řečeno, já je 

neznám… Takže nevím, kdo jsou ty největší drbny. Ale to tak funguje určitě na každé dědině. 

Já bych řekl, že dobrý komunikační kanál je rozhlas obecní. Jako minimálně co se týká té 

informovanosti těch občanů. Všichni ví, kdo umřel, což je jako na vesnici důležitá věc, ví, že 

přijelo maso, předávají se ty nejzásadnější informace o životě té obce… 

Akce ve vesnici se prezentují kde? 

Weby, facebookové profily, bývají i nějaké plakáty, na betonovém plotě u družstva většinou 

visí nějaký billboard. Takové ty věci, kterou jdou hodně dopředu naplánovat a ví se, že se 

budou konat, tak na ně bývá upoutávka i tom zpravodaji. Další taková věc jsou kalendáře, 

obec vydává svůj kalendář, kde jsou ty akce už vypsané. 

Jak si předávají informace jednotlivé spolky? 

Do té doby. než se toho chopil Petr Slinták, tak to nijak nefungovalo, třeba jeden dva spolky 

dělaly akci v jeden den a ukradli si ty lidi. Takže teďkom je takovou snahou, vím, že se do 
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toho hodně zapojuje i pan farář, který se o IT hodně zajímá, tak chce vybudovat jakýsi 

kalendář, kde by si spolky zapisovaly akce, kdo kdy co pořádá. Bude to veřejné a bude na to 

přístup ze stránek obecních, tak se na to budou moci dívat i občané. Na stránkách obce už 

něco takového je, ale cíl je, aby měly přístup všichni šéfové těch spolků nebo aby tam byla 

jedna zodpovědná osoba, která to tam jednoduše zadala. 


